
deb livljenje 
®LA5U.0 OSLAVCeV tOVAflNS 

LETNIK 31 

Razvoj kot predpogoj 
uspešnega poslovanja 

Razvoj v na j š i r šem  po-
predstavl ja  

^ 9  most  med  seda-
-p in prihodnostjo. 

d a  morajo  v s e  
kn aktivnosti neka-
ki^'^^ssgati  trenutne pro-
v i ^  če p a  so le t e  pre-
tro k a j  hi-
mnci zgodi, d a  s e  ta  
s t a v i  V t e m  se-
viriib^^ omejil  n a  dva  
-g . razvoja  in sicer n a  
na novega izdelka in 
slu podjet ja  v smi-

j jP^'agoditve tržišču. 
Di '^.^^eška usmeritev Al-
iyvnj  prodaja  naših pro-
DoH 1°̂  p o  v s e m  svetu 
z n a ^ ,  blagovnimi 
tuHi za to  m o r a  biti  
f o  '^^zvoj novih izdelkov 
lao^y^o in  vsebinsko pri-
športn" usmeritvi.  Na 
n a t f  programu, k j e r  

že d a l j  časa nasto-
pod lastnim ime-

mnn' aktivnosti bol j  ali 
5 utečene, na mod-
2 k j e r  smo 
j o  i^'^^^^.^ionalno kolekci-
Pa fJ®ktično šele  začeli, 
dori* ^®'iko stvari  š e  ne-
r S " ' ^ -  .Odgovorni za  
sicer izdelkov so 
oieznn?^® razvojev posa-
dar u programov, ven-
Rierci lu sodelovanja ko-
vi trgov, no-

yecjih distribu-
D04n,v, (°dziv in zahteve 

tržišč) ter  
l o S ^ ° s k e  službe (tehno-
reziiu ^"^ožnosti), dobrih 

p " '  
zdi nn tako s e  mi 
zvoiu d a  pri  ra-
zunani vkl jučujemo tudi 
bebi)  f °<^elavce (po po-

neobre-
žino j " °s t ]o  v n a š a j o  sve-
(trenrii\ usmeritve 

^'^de) v naše  izdelke. 

V o d j a  pro i zvodn je  J a n k o  
Rejc  

J a s n o  p a  je ,  d a  j e  pri  ta
kem načinu dela (in pri  
razvoju nasploh) potreb
no skrbno nadzorovati 
s t roške  in uskla jeno težiti 
k v račan ju  vloženega sko
zi količinsko in cenovno 
bol jšo prodajo. Za ilustra
ci jo n a j  navedem, d a  v 
razvoju trenutno pripra
v l j a j o  kolekcije za  po
mlad—poletje 94 n a  mod
nem programu, n a  šport
nem p a  kolekcijo planin
sk ih  čevl jev  za  leto 94 in 
kolekcijo tekaških ter  
smučarskih čevl jev  (pan-
car jev)  za  zimo 94/95. 

Seveda mora biti tudi 
cena našega  proizvoda 
spre jeml j iva,  k a r  pomeni, 
d a  moramo pri izdelavi 
težiti k svetovnim norma
tivom k a r  zadeva količi
no vloženega dela in ka
kovost vgra jen ih  materia
lov. To p a  n a r e k u j e  tudi 
razvoj  v smislu investira
n j a  v z n a n j e  (od tuj ih  jezi
kov do posameznih speci
alnih znanj), v zdrav ju  in 
okolju pr i jaznejšo  tehno
logijo (kar posta ja  v s e  
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v e č j a  zahteva) in v stroj
no opremo. Učinki teh in
vestici j  so  (razen pri stro
jih) težko merljivi,  so  p a  
z a  nadal jn j i  razvoj  podje
t j a  nujni.  Za investici je v 
strojno opremo so zadnja  
leta silno neugodni časi, 
posebno š e  tik pred proce
som lastninjenja.  Borba 
z a  preživetje,  ob izgubah 
bol j  donosnih trgov in so
očenje  s pravimi tržnimi 
zakonitostmi n a  zahodnih 
trgih, niso na jugodnejše  
materialne osnove za več
j e  investicije, po drugi 
strani  p a  j e  ravno to tre
nutek za obvezno tehnolo
š k o  s ledenje  konkurenci. 
V s a k o  zaos ta jan je  bi lah
k o  imelo katastrofalne 
posledice v bližnji prihod
nosti. Prepričan sem, d a  
smo v zadnj ih  letih uspeli 
na j t i  ravnotežje  med obe
m a  skra jnost ima in d a  
smo izredno racionalno 
investirali  na tista po
dročja, k j e r  smo relativno 
na jveč  zaostajali.  Z istim 
načinom bomo nadaljeva
li tudi v prihodnje. 

Za zakl juček ne morem 
mimo dejs tva,  d a  j e  v s a m  
razvoj  le vloženo veliko 
dela in prizadevanja po
sameznikov in skupin, ki  
s e  g a  ob vsakodnevnih 
operativnih problemih 
včasih sploh ne  opazi, k o  
p a  s e  pokažejo rezultati, 
j e  p a  v s e  s k u p a j  že časo
vno odmaknjeno. P r a v  ta
k o  j e  tudi prostorska raz
poreditev razvojnih od
delkov deloma neprimer
n a  (predvsem športne li
nije), pri kadrovski  zased
bi  p a  bomo š e  napre j  mo
rali  težiti k optimalni po
vezavi  izkušenj  s svežino. 

J a n k o  REJC 

v z a d n j e m  času  je, 
k l j u b  nezanes l j i v im  raz
m e r a m ,  čutiti žel jo,  d a  b i  
naše  pos lovan je  temel j i lo  
n a  n e k i  strategiji.  

To j e  dobro, hkrat i  p a  
zahteva  d o v o l j  strokoven 
premis lek  (na v s a k e m  po
droč ju  posebej),  usk la je
n o  pos lovanje  i n  dos ledno 
ukrepan je .  

Marsikdo se  b o  o b  t e m  
znašel  v precepu, k e r  j e  
b i l  v preteklosti  n a v a j e n  
u t i r j e n i h  poti  i n  tradicio
n a l n i h  ob l ik  dela,  k j e r  j e  
pogosto v e l j a l a  h ierarh i ja  
n a  e n i  i n  anarh ično  opra
v l j a n j e  na log  — z d o b ^ n o  
mero improvizacij — n a  
drugi strani. 

Sedaj b o  treba poskrbe
ti z a  stalno (hkratno) vza
j e m n o  in formiranje,  k j e r  
b o  v e d n o  treba pomisl it i :  
k d o  m o r a  še  vedet i  ( in 
k d a j )  to  k a r  j a z  v e m ?  

Namesto čakan ja  n a  
še fa  i n  n j e g o v e  u k a z e  b o  
treba vzpostavl jat i  obča
s n e  (ali stalne) ustvarjal
n e  t i m e  i n  pr i  t e m  pozna
ti s k u p n e  ci l je.  

To n e  b o  tako l a h k o  (ne 
s a m o  zaradi  navad),  tem
več, k e r  n a m  m a n j k a  tako 
organizaci jsk ih  z n a n j  kot  
ustrezn ih  i z k u š e n j  s so
d o b n i m i  pristopi d o  pro
blemat ike.  

Izredno pospeševalno 
i n  koordinaci jsko v logo 
b o d o  mora l i  odigrati  vo
d j e  n a  v s e h  ravneh.  Pri 
t e m  b o  z a  n a š o  zaprtost, 
nadutost  p a  tud i  z a  k o m -
pl ic iranje  i n  neodločnost 
v e d n o  m a n j  prostora (in 
š e  b o l j  časa). V e d n o  b o l j  
b o m o  moral i  postati so
delavci,  k i  s i  b o d o  to žele
l i  zaradi  podjetniških,  p a  
t u d i  čisto zasebn ih  po
b u d .  Drugi s e  b o d o  one
mogoči l i  sami,  l a h k o  ž e  
zato, k e r  b i  morebit i  za
nemar i l i  osnovne  člove
š k e  odnose.  N. P. 



DOGOYARIAfflO SE -
DOGOVORIH f f f lO fC 

Poslovodska konferenca kot 
dogovor i n  usposabljanje 

Letošnja p o m l a d a n s k a  poslovodska konferenca  j e  b i la  v 
'Portorožu i n  kot  običajno,  j o  j e  odpr l  v o d j a  maloproda jne  
m r e ž e  ALEŠ DOLENC, k i  j e  navzoče  pos lovod je  i n  ostale se
z n a n i l  z nekater imi  podatki  o pos lovan ju  pod je t ja  i n  malo
p r o d a j n e  m r e ž e  v l a n s k e m  letu. 

»Samo v Sloveni j i  s m o  prodal i  s k u p n o  360.000 parov, o d  
tega 226.000 parov  A l p i n i n e  obutve,  k a r  j e  n a j v e č  v z a d n j i h  
let ih.  Poleg tega s m o  r a z m e r o m a  dobro  prodaja l i  tud i  v gro-
sistični  prodaj i ,  tako  d a  se  j e  brez  d v o m a  povečal  de lež  pro
d a j e  A l p i n i n e  o b u t v e  v Slovenij i .  Rezultat  pos lovanja  v m a 
loproda jn i  m r e ž i  j e  tako  200.000 n e m š k i h  m a r k  dobička, k a r  
j e  s e v e d a  g lede  n a  v ložena  sredstva še  v e d n o  premalo  i n  n a š  
c i l j  je, d a  povečamo dobiček.  

K a r  zadeva  n a d a l j n j e  usmer i tve  z a  leto 1993, načrtuje
m o  agres ivno pol it iko prodaje,  s tem, d a  b o m o  skušal i  š e  po
večati  de lež  naše  p r o d a j e  v Slovenij i .  Seveda računamo tudi  
n a  d e l n i  u v o z  do ločenih  vrst  obutve,  k i  j i h  m i  n i m a m o .  Pri 
invest ic i jah  b i  omeni l ,  d a  s m o  lan i  v lagal i  v adaptaci jo  n e k a 
ter ih  prodajaln,  letos p a  v e č j i h  invest ic i j  n e  predv idevamo.  

v zvezi z razmerami na Hrva
škem, bi povedal, da delujejo v 
težavnih razmerah, da se skuša
jo tako v Alpini-Cro kot mi v Al-
pini prilagoditi razmeram, in da 
so lani prodali 30.000 parov, kar 
j e  na eni strani malo, po drugi 
strani pa si ne moremo misliti, 
da bi toliko parov prodali na Če
škem ali, na primer, na Madžar
skem. Kljub težkim razmeram 
pa lahko poslovanje na Hrva
škem ocenjujemo kot dobro, na 
kar j e  vplivalo tudi razumevanje 
podjetja Alpina Ziri, ki j e  omo
gočala Aipini-Cro določene po
puste, manjšo maržo, nekaj po
puščala pri stroških in pomaga
la premoščati težave te firme, 
kjer j e  večinski lastnik. Vemo 
tudi, da ne delujejo več prodajal
ne v Osijeku 2, isto namerava
mo napraviti z Novim Marofom, 
prav tako smo zaprli Zagreb 5, 
Vukovar j e  razrušen, prav tako 
nismo obnovili prodaje v Vin-
kovcih, ker so razmere še vedno 
zelo nezanesljive. 

Za Bosno lahko rečem, da j e  
Mostar razrušen, ostale proda
jalne pa nekako delujejo, toliko, 
da ljudje preživijo. Iz nekaterih 
mest Bosne in Hercegovine ni
mamo najnovejših informacij, 
prav tako velja to za Niš v Srbi
ji, ki naj  bi še vedno deloval v 
okviru Alpine. Za ostale proda
jalne v Srbiji pa tako vemo, da 
so si jih Srbi prilastili. Kar zade
va Alpino kot celoto, startamo z 
dolgoročno strategijo oz. cilji, to 
so predvsem težnje, da bi čim 
več prodajali pod lastno blago
vno znamko in lastnim razvo
jem. Kar zadeva prve predstavi
tve naše nove kolekcije, lahko 
rečem, da smo z njo nastopili na 
sejmu Garda v Italiji in da so bi
li prvi odzivi zelo pozitivni. Za 
razliko od športne kolekcije, ki 
naj  bi jo prodajali pod znamko 
Alpina, pa predvidevamo, da bi 
to boljšo, takoimenovano svetov
no kolekcijo, prodajali pod bla
govno znamko Simona, kot seg

ment Alpinine prodaje. Za osta
lo obutev lahko povem, da je  se
jem v Miinchnu pokazal, da smo 
pri tekaških čevljih, kar zadeva 
tehnološko plat, vodilni, v mar-
ketinškem smislu, pa še vedno 
ne uspevamo tako kot bi radi. 
Tudi na smučarskem programu 
napredujemo z novim projek
tom in v višjem cenovnem razre
du, tako da računamo, da bomo 
letos povečali tudi delež tovrstne 
obutve. Pritiski so vsepovsod, 
konkurenca je  vedno hujša, ven
dar kljub temu računamo, da bo
mo v prihodnjih letih povečali 
prodajo za okrog 20%, lani smo 
to prodajo povečali za 5% in bili 
smo zadovoljni. To seveda ni 
možno doseči preko noči, s a j  že 
danes izvažamo 80% celotne 
proizvodnje.« 

TONE ENIKO je spregovoril o 
problematiki lastninjenja. Pove
dal je, da gre za kompleksno 
vprašanje, ki ga je treba obrav
navati z vseh vidikov, zlasti pa 
upoštevati ekonomsko proble
matiko. »Zakon o lastninjenju je 
bil sicer sprejet, manjka pa za
kon o družbah in metodologija 
lastninjenja, kar oboje daje šele 
osnovo za pravo preobrazbo 
družbene lastnine. Smisel last
ninske preobrazbe je v tem, da 
družbena lastnina dobi pravega 
naslovnika. Ta proces se je ne
kako začel, lahko bo pa trajal še 
leta. Gre za spremembe v eko
nomskem in socialnem pogledu. 
V Alpini je za načrtovanje in de
lovanje na tem področju bila 
ustanovljena posebna komisija, 
da bi vse to opravili s čim manj  
izčrpavanja in hkrati dovolj 
strokovno. Zakon predvideva, 
na j  bi se 20% lastnine takoj raz
delilo zaposlenim delavcem, če 
prinesejo certifikate, ki bi se 
kasneje zamenjali v delnice 
podjetja. Gre za certifikate, ki 
j ih bodo prejeli državljani Slo
venije. 

(Nadaljevanje na 3. str.) 

Predsedujoči  n a  splošni  razprav i  poslovodske konference,  
z leve:  v o d j a  računovodstva Tone  Eniko, v o d j a  MPM A l e š  
Dolenc i n  v o d j a  splošnoorganizaci jskega sektor ja  Mojca 
Gantar 

s p lenarnega  zasedan ja  konference  

Športno ko lekc i jo  j e  n a  poslovodski  konferenc i  predstavi l  
v o d j a  razvo ja  Tone  Kavčič  
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(nadalj^^ z 2. str.) 
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""' sodelavcev predstavi la  m o d n o  

žnn premoženja je mo-
Interno odkupiti: gre za od-

25^4 D ̂ pus tom (predvideno 
do seveda, da bo-

upokojenci, 
le« , ' delež pa bo seveda de-
Drirf̂ R®®'®""' v Alpini. Tako 
nebnii®"® vrednostne papirje 
l>o prodati dve leti, ko 
Oz n "Moratorij na prodajo 
каапЛ« s temi papirji, 
Dravn P® *** seveda možna 
^ v a  pnvatizacija. 40% delež 
"dstoDinli"'-'*' zakonu takoj 
nih f£ i  ! v obliki navad-
bi Dn I . : Tako računamo, da 
n a ^  . preobrazbi Alpi-
kah »J, I?® bila povečini v ro-
tavlinlif® ' kar na j  bi zago-
Podieti učinkovitost 
s tem vseh akcijah v zvezi 
veščali?*"*' sproti ob-

sploSiuS.  ̂ GANTAR, vodja 
ja in ^'K^nizacijskega sektor-
nom seznanila z zako-
" P N e t S ' " * ^ *  P'®'' ie bil 
'ereea marca letos in ka-
Plač je upočasnitev 
kot inf i i Цр®1®Ј rasle hitreje 
gli kj ne bi tega dose-
'nflacija^ •'edvomno povečevala 

vsebina zakona je v 
kot sn k'i P'®^ ostale na ravni, 
vembra septembra do no-
nuar u? ' valorizirane na ja-
bi bii_ {M upoštevali to načelo, 
ЗДкопп i P® ™ilejši obliki *®na izvzeta iz tega. 

"^ačij^n je na zanimiv 
š p o r t n i ® ! ? n a S o  kolekcijo 
(z čevljev za*^f' ' i ! s e s t a v l j e n a  
obutvJ , alpsko smučanje, iz 
kine n i ^  smučarski tek in  tre-"K programa. 
je. dn usmeritev Alpine 
med tek bi v vsaki iz-
izdelaU^u " vrst obutve letno 
zadeva ^°§,^50.000 parov. Kar 
cilju Drihn®^® (evlje, se  temu 
skih P "  smučar-
" a  dveh Pancarjih smo 

cilja -
S programu pa smo 0( 

pri 
od te

ga cilja še precej oddaljeni. Kar 
zadeva treking program, so na 
tržišču različne usmeritve: itali-
jansko-francoska in nemška. Na 
trgu v Italiji oz. Franciji bolj 
gradijo na modnih barvah, v 
Nemčiji pa novih idejah in funk
cionalnosti. Omenil bi še to, da 
se ameriško tržišče po drugi 
strani srečuje z blagom iz Dalj
nega vzhoda in višjo kvaliteto iz 
Evrope. Najpomembnejše tržiš
če tovrstne obutve j e  Nemčija, 
ki letno pokupi tretjino od skup
no 6—7 milijonov parov, kolikor 
se v svetu naredi tovrstne obu
tve. Pomembno tržišče te obutve 
sta seveda tudi Avstrija in Švi
ca. Kot posebnost bi omenil, da 
smo izdelali tako otroško, kot 
modele za ženke in moške. 

Na področju smučarskega 
programa nadaljujemo z dose
danjo usmeritvijo, pri čemer 
smo modele osvežili z barvami 
in funkcionalnostnimi trendi. 
Prišlo j e  tudi do zasuka v našem 
razvoju, kjer lahko povem, da 
čevljev s pokrovom praktično ni 
več. Razvojni trend j e  hibrid; 
gre za kombinacijo vstopa zadaj 
in klasični preklop. 

Modno obutev je predstavila 
vodja programa modne obutve 
JANA ERZNOZNIK, ki je  pou
darila, da v kolekciji za jesen— 
zimo skušamo pripraviti kolek
cijo, k i  bo odgovarjala svetov
nim trendom, bolj zahtevna in 
izdelana iz kvalitetnih mate
rialov. 

To kolekcijo smo že predstavi
li na sejmu Garda v Italiji, ki j e  
bila zelo dobro sprejeta. Proble
mi so s količinami in dobavo 
vzorcev, ker nimamo primerne 
organizacije, da bi to lahko pra
vočasno izdelali. Kot že rečeno, 
bomo v višjem cenovnem razre
du izdelali veliko usnjene obu
tve, kjer bo usnjena tudi podlo
ga in podplati, kar zadeva cene
no obutev, jo bo precej iz manj 
dragega usnja, nekaj obutve pa 
bomo tudi uvozili. 

Nejko PODOBNIK 

Ob ustrezni kolekciji  prave cene 
Pre jšn j i  m e s e c  j e  potekalo z b i r a n j e  naroči l  z a  jesen—zi

m o  1993/94, k i  g a  j e  organiz irala  s l u ž b a  z a  grosistično pro
d a j o .  

Slo j e  z a  z a k l j u č e v a n j e  naroči l  tako  z a  m o d n o  kot  z a  
športno  oz.  s m u č a r s k o  kolekci jo.  Kot  običajno,  j e  zakl juče
v a n j e  organiz irano spomlad i  i n  j esen i  i n  sovpada  s poslo-
v o d s k o  konferenco,  k e r  n a  podlagi  s k u p n i h  naročil  poslovo
d i j  i n  n a š i h  grosist ičnih k u p c e v  pr iprav imo  s k u p n o  naroči lo 
z a  pro izvodnjo.  

Zak l jučevan je  j e  potekalo v Mariboru, Celju, Novem 
m e s t u .  Novi Gorici i n  v Žireh, k a m o r  s o  prišl i  k u p c i  i z  L j u 
b l j a n e  i n  z Goren jske  i n  p a  tisti, k i  s e  zak l jučevan ja  n i so  
ude lež i l i  n a  s v o j e m  področju.  

Povab imo  ob iča jno  ve leproda jne  kupce,  v e č j e  b lagovne  
h i š e  i n  p a  s e v e d a  t u d i  zasebnike.  Hkrati  s t e m  seveda  proda
j a m o  tud i  b lago  z a  tako jšn jo  i zdobavo  i n  m o r a m  reči, d a  
s m o  letos prodal i  n a  ta  nač in  k a r  5000 parov.  Po preg ledu  
podatkov  z v s e h  področi j ,  k j e r  s m o  zak l jučeva l i  naročila, 
l a h k o  povem,  d a  s m o  zbral i  naroči l  z a  30.000 parov  m o d n e  
obutve,  športne  obutve  p a  j e  b i l o  naročeno n a d  pričakovanj i ,  
d o s e d a j  5000 parov,  v e n d a r  računamo,  d a  b o d o  naročila še  
n e k a j  večja.  Lahko  p a  povem,  d a  j e  k o n k u r e n c a  ze lo  h u d a ;  
p o n u d b a  tud i  n a  n a š e m  področ ju  ogromna;  zlasti s o  trgovci 
za ložen i  z i ta l i jansk im b lagom.  Zato v e m o ,  d a  se  m o r a m o  
k u p c e m  pribl ižati  i n  »potrkati n a  vrata«. L j u d j e  seveda  vedo,  
k a j  j e  kvaliteta, v e n d a r  dostikrat cena  pr ivabi  i n  v 90% odlo
č a  o n a k u p i h .  A l p i n o  sicer p o z n a j o  k o t  proizvajalca kvalitet
n e  o b u t v e  i n  če  b o m o  o b  t e j  ko lekc i j i  i m e l i  š e  ustrezne  c e n e  
i n  č e  b o m o  ustrezno  pos lovni  (to pomeni ,  d a  s e  b o m o  držal i  
rokov),  s e  n i  bat i  z a  n a š o  proda jo  i n  prihodnost.  

Jan i  JERMAN 

m i  n a m  

Organizacija: 
Ko vam zmanjkuje časa, se ustavite in pomislite, 

kako bi delo lahko opravili (opravljali) z manj »divja
nja«. 

Organizacija 
Če hočemo uresničiti načrte, moramo okvirno 

predvideti ukrepanje, vedno pa moramo predvideti tu
di presenečenja. 

Kadri: 
Deset let pa šolanju le redkim povsem zaupamo, 

deset let pred upokojitvijo ne verjamemo več v njihovo 
naprednost in sposobnost; vmes pa je obdobje, v kate
rem naj bi se vsak znašel kakor ve in zna; le srečneži 
pa to »borbo« izkoristijo. 

Kadri 
Najbolj neumno je, da z določitvijo časa pripravni

ške prakse določimo, koliko časa naj bi se kdo uvajal v 
delo, saj vemo, da so potrebe zelo različne. Po drugi 
strani pa moramo stimulirati »pripravnike«, kot tudi 
njihove mentorje, da se uvajajo neprestano. 

Denar: 
Kakor je nepravilno, če dobimo za svoje delo 

premalo plače, je neprijetno, če je dobimo preveč. 

Denar: 
Ko govorimo o poslovnih običajih v svetu, govori

mo tudi o provizijah (itd.). Vprašamo se lahko le, čigav 
bi bil tako pridobljen denar?! 

Uredništvo 
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Razmeram se mora prilagoditi tudi 
proizvodnja 

Nova šivalnica 
v Žireh 

Glede n a  to, d a  nekate
ri  naši partnerji oz. izde
lovalci gornj ih delov n a  
Hrvaškem kažejo name
ro, d a  bodo nehali  delati 
za  nas, smo  morali misliti 
n a  povečevanje naših 
lastnih zmogljivosti. 

Kot veste, tudi sicer od
nose s sosednjo državo 
pogosto zapletajo razne 
težave, k i  se povečujejo z 
obmejn imi  (carinskimi) 
formalnostmi i n  oddalje
nostjo. Na dal javo j e  tudi 
težje koordinirati delo 
(tehnologi itd.) p a  tudi  
materialni i n  finančni to
kovi so  verjetno v takih 
razmerah b o l j  zapleteni. 

Upoštevaje vse  to, smo  
se  odločili, d a  v Žireh po
stavimo nov  trak s 50 de
lovnimi  mesti v podaljšku 
prostora, k j e r  j e  sedaj  
»mala« šivalnica. Poleg 
standardnega traku bomo 
nakupi l i  še n e k a j  dodat
n i h  strojev. 

Z nov im oddelkom bo
m o  dnevno izdelali 
450—500 parov gornj ih 
delov za športno obutev. 
Ob razpoložljivih delav
cih, j i h  bo  treba še neka j  
premestiti i z  drugih od
delkov oz. b o  možno za
posliti n e k a j  dodatnih 
l judi.  Ob tem pa b o  zaradi 
povečanih zmogljivosti 
šivalnic treba nekoliko 
povečati tudi prikrojeval-
nico. Računamo, d a  b o  v 
m a j u  proizvodnja v novi 
šivalnici že stekla. Dose
danj i  mal i  trak bomo pre
selili v montažo brizgane 
obutve, k jer  se j e  pokaza
la  potreba po tovrstnem 
transportu. 

Na traku bo  delalo del  
kvalificiranih ljudi, ostali 
p a  se bodo priučili. Raču
namo, d a  bodo tako naše 
proizvodne zmogljivosti 
(prostorske, strojne, ka
drovske) bol je  izkorišče
ne. 

Jaka BOGATAJ 

Selitve in montaža 
novega traku 

K o  smo iz proizvodnega sektorja dobili potrebo za ure
ditev nove šivalnice, smo  se lotili dela. 

Nova šivalnica bo  v pritličju, v podaljšanem prostoru, 
k j e r  j e  sedaj  mala  šivalnica. S tega vidika bo  prostor upora
b l j e n  primernje, s a j  j e  bil  zgrajen prav za potrebe proizvod
n j e  i n  n e  skladišča. 

Najprej  so seveda n a  vrsti selitve dveh  skladišč v kletne 
prostore, skladišče fornitur pa se bo  preselilo n a  mesto pre
sel jenih  obeh skladišč. Za tem b o  treba primerno urediti 
prostor; predvsem gre tu  za ustrezno razsvetljavo, ki j e  po
trebna za delo; medtem ko bo  energetska napeljava že v sa
m e m  novem tekočem traku. Gre za klasični trak UNIS (tak 
kot j ih  i m a m o  v šivalnici v Žireh), s 50 delovnimi mesti. Trak 
n a j  b i  predvidoma dobili d o  10. aprila. Temu bo  sledila mon
taža, tako d a  bi  po prvomajskih praznikih že lahko delali n a  
tem traku. Trak bodo sestavljali strokovnjaki dobavitelja, 
delavci vzdrževanja p a  bodo sodelovali. 

Zaradi večjega števila delavcev bo  treba v obstoječih 
prostorih garderobe urediti še dodatno garderobo; prav tako 
b o  treba razširiti zmogljivosti sanitarij. Poleg cene traku bo
d o  stroški še za ostalo opremo, delo p a  seveda tudi precej 
stane. 

Tone ZiBERT 

^ м ј а  mala  šivalnica se  b o  razširila, dobili p a  bodo tudi 
dal jš i  tekoči trak 

Selitvena dela v skladišča, k jer  b o  v bodoče šivalnica 

Nova kopirka j e  postavljena 
— kako naprej? 

V času od  22. d o  27. marca smo v orodjarni postavili nov 
kopirni  rezkalni stroj — kopirko. To j e  prvi obdelovalni 
stroj, k i  j e  računalniško (CNC) krmil jen.  Zaradi tega j e  ta in
vesticija oziroma strojna oprema tudi neka j  novega, n e  sa
mo, d a  gre za nov  stroj, ampak j e  nova tudi tehnologija, novi  
so  postopki, n e  nazadnje  zahteva tudi drugačno razmišlja
n je .  

Takole izgleda nova računalniško vodena kopirka 
Na novi napravi j e  potrebno dolgotrajno premišljeno 
uva jan je  
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Poslovodska 
konferenca 

je tudi prilika za razgovore 
" j o  pogovar jamo  z Milko Režek, n o v o  poslovodki-
našn ® Lombar, k i  vod i  prodajalno,  k i  proda ja  
Rihar ^ Medvodah v o k v i r u  Blagovnice Loka, Milko 
tom prevze la  v o d e n j e  proda ja lne  L j u b l j a n a  1, Jože-
pravtau  v o d i  prodaja lno  v Blagovnici  Žalec, k i  
ka. prodaja  n a š o  obutev  i n  Marico Kovačevic  i z  Osije-

Poglejmo s i  n j i h o v a  m n e n j a ,  p o b u d e  i n  predloge. 

Režek, Koper: 
ocen?"  ̂ začetnica in težko 
in na razmere v prodajalni 
imnr,f tržišču, vendar 
da občutek in upam, 
in nnn. j v  Blaga j e  sicer dovolj 
se пкх* jG kar dobra, vidi pa 
Drph;. padec kupne moči 

brez dvoma 
Drrvfiô .̂ večje prizadevanje 
sežein poslovodij, da do-
žave uspehe. Moje te-
blaea toliko v nepoznavanju 
laht„ Negovih lastnosti, da 
skrbi kupcem, bolj me 
sem 7 ^ p o s l o v a n j e ,  ker ni-

_ za to izučena.« 
»Ргвл Medvode: 

no „ " sem prišla v prodajal-
slenA ^^'^^odah, sem bila zapo-
nah ^ drugih prodaj al-
tako H . Skofji Loki itd., 
tep« _^j"^am šest let izkušenj s 
Ропп̂ к Kar zadeva samo 
boli Y svetovala, da bi nas 

oskrbovali s supergami 

vseh vrst, pa tudi z otroško obut
vijo. Le tako bomo lahko konku
renčni drugim, ki svoje proda
jalne prav tako zalagajo s tovrst
nim blagom. Računam tudi, da 
bo prodajalna kmalu urejena za 
pravo prodajalno čevljev, kar bo 
olajšalo naše delo, s a j  j e  sedaj 
prodajalna v prenovi.« 

Milka Rihar, Ljubljana 1: 
»Prodajalno sem prevzela ok

tobra 1992. Pred tem sem bila že 
zaposlena pri Nami, tako da 
imam kar 14 let delovnih izku
šenj in upam, da bomo lahko z 
delom dobro nadaljevali. Sedaj 
j e  naša prodajalna po prometu v 
naši maloprodaji na prvem me
stu, tukaj imamo tudi smučar
sko obutev tako za alpsko smu
čanje kot za smučarski tek in 
kljub temu, da je  trenutno kriza, 
zaradi padca standarda ne sme
mo obupati in računamo, da bo
mo lahko s primerno kolekcijo, 
kljub ogromni konkurenci, še 

У. (̂ Glotni pripravljalni 
dii i "^4sk i  verigi izdelave oro-
Prei y \^tohnologija korak na-
lirnioo ® prototipne mode
la zmanjšanje števi-
v s r v ^  oziroma mozaikov 
pa modela, obenem 
poti (odgovarajoče) 
in v o ® odiranju po številkah 
stroiu ('NC kopirnem 
nja f . ' r °  J® drugi korak uvaja-
Najnrpi osvajanja stroja, 
sablint? bilo treba uspo-
teden rtr, " pri Parpas-u in 
Alpini • postavitvi stroja v 
P r o i y u L č e m e r  nas j e  uvajal 
časi, inštruktor. V tem 

spoznali osnovne 
FIDia^,"^ ukaze stroja preko 
m i l j ^ i J '  COl^MILL CNC kr-
t.j. nrn™ ^^PiJGna softwerska, 
o m o g o č a s t r o j n a  oprema 
aktualni izdelavo vseh za nas 

.Poznavanje 
zmožnn ? • ^^^nkcij, skupno z 
skega 3-osnega dvovkten-
sti Dri daje niz možno-
ronta kalupov, ozi-
Vkliučptf«^^® bodočih izdelkov, 
znanje tehnološko 
ima%o kalupov, ki ga 
kateri biti osnova, na 
kvalitptr. produktivnost in 
°Preme '̂ ''®be nove strojne 

"Je delsf^^ri"" ?Z; osvaja-
P novi strojni opremi 

Poslovodje  v razgovoru z uredn ikom,  z leve:  Jože  K o d m j a ,  
Milka Režek, Sonja  Lombar  i n  Milka Rihar  

nadaljevali z našimi uspehi. Ob 
tej priliki bi omenila še sodelo
vanje na Sejmu Skiexpo, kjer j e  
naša prodajalna organizirala 
prodajo in lahko rečem, da smo 
bih zelo uspešni. 

Jože Kodmja  iz Žalca, ki v 
okviru Blagovnice v Žalcu, pro
daja športno opremo in čevlje pa 
tudi modno obutev, pravi: 

»S prodajo tovrstnega blaga 
imam kar dosti izkušenj; lahko 
rečem, da je  trenutno ponudba 
kar dobra, mogoče j e  premalo 
na razpolago športnih copat, mi
slim, da bi morali nekaj dokupiti 
in mislim, da bi se dalo ob 
ustreznih cenah, ki jih že ima
mo, napraviti še več. 

Marica Kovačevic, Osijek: 
»V Alpini sem zaposlena od le

ta 1973 in od leta 1983 sem bila 

namestnica poslovodje. Samo 
prodajalno sem prevzela s 1. 
marcem letos. Glede na izkuš
nje, kakšnih posebnih težav z 
uvajanjem nimam. Kar zadeva 
promet v prodajalni, lahko re
čem, da se j e  od lanskega leta 
nekoliko izboljšal, res pa je, da 
j e  na našem področju kupna 
moč izredno nizka, sa j  ljudje za
služijo manj kot 100 nemških 
mark, čevlji pa stanejo 50—70 
nemških mark. Drugi problem 
j e  v tem, da smo še vedno na po
dročju, ki j e  zelo nezanesljivo in 
da ljudje od danes do jutri ne ve
do, če se bo vojna nadaljevala. 
Tako si želimo predvsem miru 
in mislim, da bi se s tem izbolj
šale tudi naše možnosti za pro
dajo.« 

N. P. 

se j e  začelo po odhodu Parpa-
s-ovega tehnika. Začeli smo s 
ponavljanjem in utrjevanjem 
programiranja in vodenja stro
ja. Po tednu dni smo tudi že iz
delali prvi enostavnejši kos. Ta
ko nadaljujemo in lahko računa
mo, da bomo prav kmalu lahko, 
oziroma smo že 1:1 kopirali. Tu
di drugo fazo uporabnosti stroja 
(z graviranjem) moramo doseči 
v kratkem. Seveda pa se mora
mo zavedati, da to zahteva čas, 
ki ga moramo vložiti v delo oz. 
učenje in spoznavanje. Napredo
vanje pri delu s strojem pelje tu
di v tretjo fazo, to je  v fazo krea
tivnosti. Ta faza ni nikdar za
ključena, oziroma dosežena in 
mora biti vodilo pri delu na stro
ju. Z obvladanjem pomeni izde
lati veliko oziroma zahtevno šte
vilo orodij, ki bodo tudi vredno
stno in stroškovno zanimiva ter 
bodo omogočala kvalitetno pro
izvodnjo in uspešno prodajo ar
tiklov na zahtevnih zahodnih tr
gih. 

Na koncu lahko rečemo, da 
smo z nabavljeno opremo zado
voljni in da je sedaj od nas odvi
sno, da jo Iramo znali in mogli 
uspešno izrabiti in z n jo  zasluži
ti, za nove investicije v posodo
bitev opreme v orodjarni. 

Stanislav SEMlC 

Izboljšave  — inovacije 
Roberta Kopača 

Robert Kopač, delavec v sekalnici, je lani uveljavil 
tri koristne predloge — izboljšave — inovacije. 

TAMPOPRINT NA STELJKE 
Dotedanji način  d e l a  n a  te j  operaci j i  j e  b i l  tak, d a  

s o  s e  ste l jke  predhodno  ločila n a  l eve  i n  d e s n e  i n  so se  
p o t e m  potempale  npr .  n a j p r e j  l e v e  i n  p o t e m  še  desne.  
Pri t e m  s e  j e  porabi lo  v e l i k o  časa, n a j p r e j  z a  ločevanje,  
p o  k o n č a n e m  t e m p a n j u  p a  z a  z d r u ž e v a n j e  — paranju 
p o  10 parov. To operacijo je  izboljšal tako, d a  j e  napra
vil univerzalno šablono, k i  dopušča, d a  d e l a m o  l a h k o  
l e v e  i n  d e s n e  s te l jke  b r e z  v m e s n e  nastavitve  stroja. 

Z izbol j šavo  s e  j e  i zde lavni  čas  skrajša l  z a  pr ib l ižno 
25%. 

NALEPLJENJE SAMOLEPILNIH ETIKET N A  STELJ-
K O  

Robert Kopač  j e  izdelal  pr ipomoček,  k i  omogoča, 
d a  n a  steljke, k i  s o  v paru,  n a  roli  na lep i  samolepi lne  
et ikete  brez  po lagan ja  šablone, s p o m o č j o  črt, k i  j i h  j e  
nar isa l  n a  karton. K o  n a  o b a  para  ste l jk  n a l e p i m o  eti
kete, potegnemo rolo z a  d v a  para  n a p r e j  i n  postopek 
ponov imo.  

BRUŠENJE ŽIGA 
S p o s e b n i m  postopkom zabr išemo e n  ž ig  i n  ga  na

d o m e s t i m o  z d r u g i m .  
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V dislociranih obratih j e  težav 
lahko več  

v razgovoru  s o  sodeloval i :  Stane CAR, obrat  Col, V i n k o  
BOGATAJ, obrat  Goren ja  vas, Majda  PEK, obrat  Rovte, Pe
ter  MLINAR, obrat  Sentjošt. 

Razgovor  j e  v o d i l  N e j k o  PODOBNIK, zap iske  j e  pripra
v i l a  Lid i ja  KLEMENCIC. 

Delo-življenje: 
Predstavite problematiko v 

obratih, s katero se (na primer) 
v oddelkih v Žireh ne srečujejo. 

Vinko BOGATAJ: 
Kar zadeva delo proizvodnje v 

obratu je  podobno kot v drugih 
oddelkih. V celoti gledano pa j e  
zelo veliko razlik. Že če začne
mo pri sami stavbi, mora vodja 
obrata skrbeti, da vse v redu 
funkcionira; skrbeti mora, da je  
vse nared za ogrevanje. Tudi v 
nedeljo je  treba iti pogledat, če 
j e  vse v redu in skrbeti za obrat 
bolj kot doma. 

pravljena ob dogovorjenem ča
su. 

Na koncu bi omenil še  vpraša
nje discipline; mislim sicer, da 
j e  kar dobra, vendar je  slabše 
sedaj, ko nimamo več ur za žigo
sanje. Zlasti to velja za večji 
obrat, kot j e  naš in kjer ni vra
tarja. 

Majda PEK; 
Težave, ki jih srečujemo v 

Rovtah, so podobne kot v drugih 
dislociranih obratih. 

Ko pripeljejo material, ga mo
ramo sortirati. Hkrati ugotovi
mo, d a j e  za delo vse v redu pri
pravljeno. Povečini j e  v redu, če 
pa ni, takoj pokličem tehnologa, 
da se pogovorim. Včasih se poja
vijo tudi problemi; manjka kak
šen dodatek (elastika) in potreb
no j e  hitro ukrepati. Včasih mo
ramo na hitro dati v proizvodnjo 
drugo obutev, da zapolnimo take 
vrzeli. Toda take možnosti so 
omejene in težave lahko premo
stimo le za kakšno uro. 

Prav tako j e  treba poskrbeti 
za prehrano, sodelovanje s kra
jevno skupnostjo itd. 

Kar zadeva pripravo dela v 
obratu, j e  treba v obratu natan
čno vedeti, ka j  kdaj rabimo, da 
vse pripeljem pravočasno. Do
tok materiala ^ treba stalno 
spremljati, ga v Zireh naložiti in 
razložiti v Gorenji vasi. To je  tu
di fizično delo, kar pa po drugi 
strani omogoča, da veš k a j  j e  
prišlo v obrat. 

Samostojnost v obratu mora 
biti večja kot v oddelkih v Žireh, 
kjer j e  vsak trenutek kdo, ki po
maga reševati težave. Včasih se 
j e  treba na hitro o čem odločiti, 
večinoma so te odločitve pravil
ne; se pa zgodi, da včasih nare
diš napako. 

Kar zadeva kadrovsko politi
ko, v rokah »imam škarje in 
platno, srajca pa mora biti po
tem v redu.« Težava je  v tem, da 
ne vemo, koliko delavcev bi res 
potrebovali. To bo možno, ko bo
do znani razvojni načrti. 

Kadar sem več ur odsoten iz 
obrata, morajo doma delo voditi 
tudi dovolj samostojni ljudje, za
to j e  skupina več, ki jo imajo, tu
di upravičena. 

Rekel bi še, da j e  najbolj po
membno, da j e  vsaka stvar pri

Dodatno težavo predstavlja 
tudi dejstvo, da vsi zaposleni ne 
znajo šivati in niso dovolj uspo
sobljeni za hitre spremembe v 
proizvodnji. 

Naš obrat j e  v občini Logatec, 
zato imamo opravka tudi z ob
činskimi organi. Oglasijo se in
špektorji. Prišel j e  tudi zdravnik 
medicine dela, ki j e  menil, da bi 
zaradi značaja dela morali uve
sti telovadbo med delovnim ča
som. Mislim pa, da za to ni pra
vega interesa. Opravka imamo 
tudi z drugimi podjetji in služba
mi, npr. tu in tam pride elektri-
čar in prinese poziv, naj  uredi
mo s .plačilom elektrike, sicer 
grozijo z odklopi in podobno. To 
so vprašanja, s katerimi se med 
drugim tudi ukvarjamo, vendar 
smatramo, da to ni najpomemb
nejše. Kar zadeva delo samo, pa 
mislim, da poteka kar v redu. 
Želela bi, kot sem že rekla, da bi 

bili delavci še bolj usposobljeni 
za svoje delo, kar bi nam poma
galo tako pri menjavah dela ka
kor tudi pri mnogih porodniških 
izostankih, ki so pri nas dokaj 
pogosti. 

Kar zadeva večje probleme, 
ponavadi povprašam v Žireh, če 
jih j e  možno urediti na sestan
kih vodij oddelkov, ki jih imamo 
vsak torek. Kar zadeva vzdrže
vanje, imamo kar dobro ureje
no, sa j  imamo svojega vzdrže
valca, sicer pa imamo težave z 
električnim avtomatom, ki nam 
pogosto avtomatično izklaplja, 
ker j e  zelo občutljiv. Izredno po
membno je, da se to ne naredi 
preko vikenda, ker lahko pride 
do težav. Zato mora biti vzdrže
valec pri tem zelo pozoren. Sicer 
so pogoji dela v Rovtah sedaj bi
stveno boljši, delamo samo v do
poldanski izmeni, tudi sami po
goji dela v obratu so sedaj kar 
ugodni, seveda pa j e  še vedno 
problem transporta iz nadstrop
j a  v nadstropje. Peter MLINAR; 

Moj delovni dan se začne ob 
5.30 uri. Delo j e  zastavljeno ta
ko, da del svojih delavcev pobi
ram tudi med potjo in jih vozim 
v službo in potem nazaj. Prav ta
ko ves material za delo dosta
vljam v obrat sam, lastnega 
vzdrževalca nimamo, tako da se 
s tem ukvarjam pravzaprav tudi 
sam. Glede na to, da sem prišel 
iz popolnoma druge stroke, so 
bili moji začetki težki. Kar pa 
zadeva samo vzdrževanje, mi j e  
najprej pomagal mehanik, ki 
smo ga najprej imeli v Šentjo-
štu, kasneje pa mi j e  pomagal 
mehanik iz Rovt ali iz Žirov. 
Prav tako j e  moja dolžnost, da 
vsak dan pripeljem malico, pri 
tem pa bi omenil zelo neustre
zno posodo, tako da se med 
potjo stvari polivajo. 

Samo delo poteka sedaj na 
italijanskem traku, ki j e  dru
gačen od drugih trakov v 
našem podjetju, poleg tega 
pa delamo tudi v takoimenova-
nem blok sistemu, ki j e  sicer 
organizacijsko v redu, ven

dar j e  na primer zelo nerodno, 
če defekti niso pravočasno po
pravljeni. Kar zadeva sodelova
nje s strokovnimi službami, bi 
omenil, da sicer dobimo blago, 
polizdelke, material, vendar so 
včasih opisi nepopolni. Zlasti ko 
gre za takoimenovane stare arti
kle. V takem slučaju se moram s 
tehnologi pogovarjati tudi po te
lefonu, kar pa seveda ni tako, 
kot če tehnolog sam vidi k a j  se 
dogaja v praksi. Mislim tudi, da 
j e  včasih delo premalo pripra
vljeno. Prav tako manjka včasih 
kakšen material, npr. sukanec; 
ko me v oddelku opozorijo, da 
ka j  manjka, se moram pogosto 
obrniti in odditi po manjkajoči 
material v Žiri. 

Kot drugi vodje oddelkov prav 
tako vse administrativne zade
ve, ki jih opravljajo naši delavci, 
nosim sam v Žiri, da se tu uredi
jo. 

Sodelovanja z občinskimi or
gani nimam, medtem ko smo ob 
raznih obiskih, kot j e  bil na pri
mer obisk Peterleta, vendarle 
imeli določeno odgovornost in 
pripravili ustrezen sprejem v 
naši jedilnici. Tudi jaz mislim, 
da je  glede na mladost našega 
kolektiva potrebno dodatno 

v dislociranih obratih j e  težav 
lahko več  
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bi mladi spo-
Drn,,' "^^^riale, dele čevlja ipd., 
f„j .  P® bi bilo, da bi bolj poznali 
žp r°x ® razmere v Alpini. Kot 
kip, j® to mlad kolektiv, 
roH^!?.^®"ske 25-30% na po-
пн_+ ' oz. na bolniški. Pri tem 
kn P '̂oblem, kako bodo lah-
se vr Л ^ bodo delale ženske, ki 
cfa ® porodniškega dopu-
iu dni, ko j e  na tem stro-
dpt«, L časom delala druga 
uvpji se za delo primerno 
DntrJu' delavka pa spet 
srin, čas, da bo primerno 
2ПП 1 "̂Glo in dosegla ustre-
nii k1 in kvaliteto. Ome-
cer C J ургаЗапје plač, ki so si-
so v j I  precej boljše, kot 
nji„i.P°"jetjih v okolici, vendar 
voriti"?.',̂ ® potrebno pogo
je no • ° odnosih znotraj, s a j  
g_.,_ Р^^иег razlika med 5. in 6. 
Grupo zelo velika. 

•^^'o-življenje: 
njg"  predlagate za v prihod-

JJnko BOGATAJ: 
biti dniS' morala najprej 
Biia ° OyGna opredeljena strate-
koiep°^®tja. To je  seveda stvar 
lahkn ^ podlagi tega bi 
boli C riižjih ravneh delali 
mer J^°trno. Tu mislim na pri
ti aH K sodelovanje s kooperan-
ali h s tem še nadaljevali, 
valnir"T ^ razvoj lastnih ši-
in nnt "̂ r̂n mora biti znano 
tnvHi: bomo lahko tudi načr-

rv_ razvoj naših obratov. 
Darlf M še to, da strojni 
bilo zastarel in da bi ga 
Pji_ ®,ba počasi posodabljati, 
ko": se moramo, da bomo 
ie s področij, kjer 

sHa cenejša. Poleg že 
s t r ^ f " ® g a  posodabljanja 
di bor®® parka bo potrebno tu-
slovn - °''8^riizirati sam po-
teria/ tr  proizvodni proces. Ma-
PravnA rnoral biti v tovarni 
zn« 1, in seveda tudi ustre-
sevedn ^ proizvodnji pa 
Ustrp-T ^P t̂ moramo doseči 
ko n, storilnost in pa prav ta-
Pri^®^° i^valiteto. Vemo pa, da 
tako h4®'^ serijah te kvalitete 
ker CO i , moremo doseči, 
p r a k s e u v a j a j o .  Kot je  iz 
vih чпл kakovost do pr-
PotpiY, parov nekoliko slabša, 
Prav t počasi izboljšuje, 
prodnih- potrebno za dvig 
J^oauktivnosti doseči, da bo ma
je dnn  ̂ podjetju res takrat, kot 

« kupci pa bi se 
Proi7„f\j .dogovarjati, da bi bila 
obuSll"^® posameznih vrst 
Osnovn»"". razdrobljena, 
vsem t A ,  strategija v zvezi z 
biti P® bo seveda morala 
Naša s S ?  podjetja, 
kako hr, 5 f seveda potem tudi, 
bo v^,i 1 . organizirano, kako 
kakSn. delovno kvalitetno in 
Vsak , delovna disciplina, 
zerve ve, da so še re-
Niknii _ ^ lahko izkoristimo, 
ne narilf- "^^redimo dosti, nikoli 
vednn vsega dovolj dobro, 
šemu Hpi težiti še k bolj-
Pripomn % slim, da bo k temu 

tudi lastninjenje, ko 
ekonomi it® zaživelo m bo prava 

отца začela delovati. 

Končno predlagam še to, kot 
smo že govorili, da se ponovno 
uvedejo kartice za prisotnost na-
delu. 

Sedaj govorimo o delovni di
sciplini, prihajanju na delo oz. 
odhajanju, po drugi strani pa ve
mo, da so še možnosti in rezerve 
pri odmorih, ki so organizirani 
med delovnim časom. Na vsak 
način pa mislim, da bi vsi v to
varni morali vedeti, da je  treba 
svoje delo organizirati tako, da 
bi vedno spoštovali datum in 
uro. 

Stane CAR: 
Razmere na Colu so seveda 

zaradi odmaknjenosti nekoliko 
drugačne od ostalih obratov. 

vodnji zastoji, ki jih mi rešuje
mo kakor vemo in znamo. ^lora-
mo seveda reči, da so naši ljudje 
usposobljeni za svoje delo, da se 
znajo dovolj hitro prilagoditi, 
vendar še vedno mislim, da bi 
lahko naredili 20% več oz. da bi 
storilnost dvignili za 20% pod 
pogoji, da bi vse službe, ki pri
pravljajo proizvodnjo, delovale 
usklajeno in se pravočasno do
govorile o tržnih zahtevah. Z občinskimi službami sodelu
jemo dokaj dobro, ni kakšnih 
posebnih težav, kar pa zadeva 
sodelovanje s krajem, lahko re
čem, da zelo dobro sodelujemo. 
Omenil bi zadnjo akcijo, kjer 
naj  bi tudi Alpina sodelovala pri 
izboljšanju vodovodnega omrež
j a  na Colu. 

Morda bi omenil še dve stvari, 
to sta: vprašanje kadrov, za ka
tere mislim, da imamo na Colu 
dovolj izobraženih ljudi s sred
njo in tudi z višjo izobrazbo, ta
ko da se za prihodnost ni bati. 
Drugo pa j e  strojni park, ki bi ga 
bilo treba tudi dopolnjevati in 
mislim, da bi pri tem moral so
delovati tudi sam. 

Na koncu bi še enkrat opozo
ril na doslednost in odgovornost 
teh ljudi, ki so zadolženi za pri
pravo proizvodnje, ki bo le ob 
vsestranski dobri pripravi delo
vala nemoteno in izdelovala 
kvalitetne polizdelke. 

ZAKLJUČEK: 

Iz v s e h  t e h  odgovorov j e  
čutiti, d a  v o d j e  obratov po
z n a j o  problemat iko  v svo j ih  
o d d e l k i h  i n  obratih, d a  po
z n a j o  s v o j e  slabosti, p a  tud i  
š i b k e  točke tistih, k i  proiz
v o d n j o  pr iprav l ja jo  v š i ršem 
i n  o ž j e m  smis lu .  V s a k  o d  
n a s  si  l a h k o  zamisl i,  k a j  lah
k o  vpl iva,  d a  b o  pro izvodn ja  
tekla  nemoteno,  tako  o d  ti
stih, k i  se  u k v a r j a j o  s sploš
n i m i  zadevami,  s pr ipravo 
kadrov,  s pr ipravo ustrezne  
dokumentac i je ,  s pr ipravo 
d e l a  i n  s p r e m l j a n j e m  proiz
v o d n j e .  

Med drugim naj kar takoj po
vem, da občinski organi v Ajdov
ščini zelo pritiskajo, da bi tudi 
Alpina uvedla delovni čas od 7. 
do 15. ure, kar pa seveda nam ne 
ustreza tudi zaradi avtobusnih 
prevozov. Sedaj smo pred dile
mo, ali se občinski akciji pridru
žiti ali pa zato imeti težave s 
prevozi. Kar zadeva samo delo, 
bi povedal, da trikrat tedensko 
pripelje poln tovornjak materia
la na Col in odpelje prav tako 
poln tovornjak polizdelkov. Pri 
tem je  treba poskrbeti za ustre
zen prevzem in tudi za pravo od
premo, za kar so na eni strani 
zadolženi mojstri, za samo na
kladanje in razkladanje pa so 
zadolženi kurjači in mehaniki, 
ki imajo sedaj veliko lažje delo, 
ker to delajo z viličarjem, včasih 
pa so to delale naše delavke iz 
proizvodnje in to vse ročno. Tudi 
za prehrano veljajo določene po
sebnosti, tako da hrano po naro
čilih kuhinje nabavljam sam oz. 
jo določena podjetja tudi pripe
ljejo. 

Ob pripravi dela, tako tehno
loški, materialni, planski ipd., 
lahko rečem, da še ni popolno
ma v redu. Posebno j e  problem 
tedaj, ko zamujajo posamezni 
materiali, ali pa ko se v postop
kih dela dogovarjamo že med 
redno proizvodnjo. To je  seveda 
velikokrat odvisno od kupcev oz. 
naročnikov za izdelavo obutve, 
ki se med redno proizvodnjo do
govarjajo in spreminjajo tako 
materiale kot delovne postopke. 
Zaradi tega nastopajo v proiz

V dislociranih obratih j e  težav 
lahko več  

Tradicija j e  včasih tudi 
zavora 

To bi bila lahko trditev, ki bi 
jo izluščili iz ocen Roberta Ko
pača, ki j e  pred kratkim predla
gal izboljšavo in pocenitev de
lovnega postopka v sekalnici. 

»Po poklicu sem sicer orodjar, 
vendar imam prakso v čevljar
stvu,« j e  pripovedoval Robert. 

»Mislim, da smo pogosto pre
več vkalupljeni v določen način 
dela. Ko začnemo delati po ne
kem postopku, ne razmišljamo, 
kako bi delo poenostavili, skraj
šali čas in pocenili. 

Skrajni čas bi že bil, da bi za
čeli delati drugače. 

Kar zadeva same delovne po
stopke, naj  bi o tem najbolj raz
mišljali tehnologi, pa tudi vsi 
drugi delavci bi lahko marsikaj 
izboljšaU. Tako pa se dogaja ra
vno nasprotno: tudi ko delavec 
predlaga tehnologom določene 
spremembe, so le-ti pogosto ne-
zainteresirani. Mislim, da je  te
mu krivo tudi neustrezno nagra
jevanje, sa j  nihče nima nič od 
tega, če nekaj izboljša. Mislim, da bi bilo potrebno po
stopke sistematično študirati, 
predlagati izboljšave in jih uva
jati v prakso. Le tako bomo na
predovali.« 

Nejko PODOBNIK 

Iz montaže modne obutve 
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Prodajalna v Domžalah j e  marca 
praznovala 30-letnico svojega obstoja 

O b  ustanovitv i  j e  proda
j a l n a  de lova la  n a  d r a g i  
lokaci j i ,  vod i l  p a  j o  j e  Lovro 
Dolinar, p o  n e k a j  let ih  p a  
n a š  r o j a k  D a n e  Bura ik .  V le
t ih  1970/71 j e  proda ja lno  
prevze l  s e d a n j i  pos lovod ja  
Martin Belentin,  s kater im 
s m o  s e  pogovarja l i  o b  t e j  
pri l iki .  Takole  pr ipovedu je :  

»Pravzaprav p o z n a m  zgo
dov ino  A l p i n i n e  proda ja lne  v 
Domžalah ž e  o d  v s e g a  začet
ka, s a j  s e m  t u  delal  ž e  takoj.  
Res  d a  s e m  p o t e m  še l  š e  v 
vo jsko,  v e n d a r  s e m  t u  nada
l jeval .  Moram reči, d a  s m o  
delal i  kolikor dobro s m o  mo
gli  i n  s e  pr i lagajal i  razme
ram, p r e d v s e m  p a  s m o  pro
d a j a l i  m o š k e  i n  ž e n s k e  če
v l je ,  p a  tudi  g o j z e r j e  (navad
n e  i n  šivane),  p r a v  tako niz
k e  š i v a n e  i n  sandale.  Večji-
de l  s m o  prodaja l i  A l p i n i n o  
obutev,  d o k u p a  j e  bi lo  takrat  
š e  malo.  Moram reči, d a  s m o  
bi l i  m e d  s r e d n j i m i  prodajal
nami,  s a j  s m o  takrat  dosegli  
10. mesto  v naš i  maloprodaj
n i  mreži .  Eno n a j t e ž j i h  obdo
b i j  j e  bi lo  obdobje,  k o  s m o  
moral i  tri leta delovati  v kon
t e j n e r j u .  T u  s m o  r e s  delal i  v 
nemogočih  razmerah,  toliko, 
d a  s m o  s e  preživeli.  Včasih, 
zlasti  poleti, j e  bi lo  t u  nemo
goče, s a j  j e  b i la  temperatura  
preko  45" C i n  bi l i  s o  dnevi ,  
k o  s m o  morali  proda ja lno  
zaradi  neznosne  vročine  za
preti. Še e n a  težava j e  takrat 
bila; skladišče  j e  bi lo  k a r  100 
metrov  oddal jeno.  T a k o  s m o  
s e  res  z v e l i k i m  v e s e l j e m  
vsel i l i  v to novo  prodaja lno  
leta 1983. Poleg v s e h  vrs t  
obutve,  k i  j i h  p o n u j a  običaj
n o  Alp ina,  i m a m o  tu tudi  
proda ja lno  športne opreme.  
N a j b o l j e  p r o d a j a m o  žensko  
m o d n o  obutev  i n  m o š k o  
m o d n o  obutev, p a  tudi  Colo
rado program. Manjka pa 
nam otroške obutve.  O b  t e m  
p a  l a h k o  rečem, d a  so cene  
k a r  spre jeml j i ve ,  s a j  j e  v s a  
konkurenca  dražja.« »Pri 
t e m  p a  n a j  poudarimo,« sta 
pomagal i  o b e  sodelavki  v 
proda ja ln i  v Domžalah svo
j e m u  poslovodji,  »da i m a  
konkurenca  b o l j š e  plači lne 
pogoje,  s a j  omogoča n a k u p  
n a  kredi t  z a  m a n j š e  zneske.  
L j u d j e  p a  v s f  povsod iščejo 
možnost i  z a  u g o d n e j š i  na
kup.« Tridesetletnico svo jega  ob
sto ja  s o  v Domžalah  prazno
va l i  z obnovi tv i jo  prodaja lne.  

Takole  o t e m  m e n i  poslovod
ja:  »S to z a d n j o  prenovo  s e  j e  
povečal  proda jn i  prostor, ne
k a j  p a  tud i  skladišče. I ^ a v  
tako  s m o  uredi l i  iz ložbe i n  
razstavni  prostor tud i  v pro
d a j a l n i  sami .  Prav tako  ima
m o  s e d a j  tudi  u r e j e n e  kabi
n e  z a  p o m e r j a n j e .  Glede  n a  
to, d a  zelo upoštevamo mne
n j a  strank, b i  povedal  še  to
le, d a  n a m  krit iz irajo izlož
be, češ d a  j e  v iz ložbah pre
m a l o  v r s t  obutve, d a  n e  vedo,  
k a j  pravzaprav  p o n u j a m o .  
Upamo, d a  b o m o  z vodstvom 
maloproda jne  m r e ž e  v zvez i  
s t e m  dosegl i  ustrezno sogla
s j e  i n  pr imerno  uredi l i  tudi  
n a š e  izložbe. K o  govorimo o 
perspektivi,  seveda  razmiš
l j a m o  tudi  o računalniški  po
vezav i  z vods tvom malopro
d a j n e  mreže,  o obračunu, k i  
b o  tako hitre jš i  i n  o h i tre jš ih  
možnost ih  z a  predispozici je,  
d a  b o m o  tako  lahko  v s a k  čas  
vedel i,  k j e  i m a j o  določeno 
obutev  n a  zalogi i n  k j e  j o  po
trebujejo.« 

Očitno je ,  d a  v te j  proda
j a l n i  z l e p i m  odnosom d o  
strank, s pridnostjo,  k i  s o  j o  
pokazal i  tud i  pr i  s a m i  uredi
tv i  proda ja lne  i n  p a  z pri jaz
nost jo  doseže jo  lepe  uspehe,  
s a j  so trenutno n a  9. m e s t u  v 
v s e j  maloproda jn i  mreži.  
R a z m i š l j a j o  tud i  o izboljša
v a h  v odnosu  d o  strank, o b  
glasbi,  k i  b i  j o  mogoče vrteli, 
otrokom ž e  d a n e s  postrežejo 
z bonbon i  i n  pr iprav l jen i  s o  
naredit i  š e  mars ika j ,  s a m o  
d a  b i  s e  izbol jšal  p r o m e t  i n  s 
t e m  s e v e d a  tud i  zaslužek. 

Pa š e  to s o  povedali.  Opre
m o  s o  izdelali  m i z a r j i  v Alpi-
n in i  mizarsk i  delavnici,  k i  s o  
j o  tudi  montirali,  i n  m o r a m  
reči, d a  s o  n a š e  m i z a r j e  v 
Domžalah  pohvali l i .  

Na k o n c u  v e l j a j o  kolekti
v u  A l p i n e  v Domža lah  iskre
n e  čestitke, š e  p o s e b n a  čes
titka p a  v e l j a  pos lovodj i  
Martinu Belentinu,  k i  p r a v  
tako  p r a z n u j e  tridesetletni
c o  d e l a  v A l p i n i .  

N e j k o  PODOBNIK 

Л: 
K praktičnosti p roda ja lne  pr i speva jo  tud i  pr iročne police, 
k j e r  j e  b lago  l a h k o  pr i  rok i  i n  n a  očeh  k u p c e m  
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Se pr i ložnostni  posnetek dopo ldanske  i z m e n e  v Domžaia l i  
o b  30-Ietnici proda ja lne  

Na področju športne 
Sredi prejšnjega meseca so se 

v Alpini zbrali poslovodje in pro
dajalci, ki so v naših prodajal
nah zadolženi za prodajo šport
ne opreme. Šlo j e  za naročanje 
za obdobje jesen—zima 1993/94. 
Hkrati s tem je  bilo tudi preda
vanje o prodaji tenis programa, 
ki ga j e  pripravilo koprsko pod
jetje CPE, to j e  italijansko-slo-
venska firma, ki prodaja tenis 
program. 

Kar zadeva naročanje športne 
opreme, naj  povem, da dobim od 
približno desetih domačih doba
viteljev ponudbe, naredim prvo 
selekcijo in potem posamezne 
vzorce predstavim na sestanku, 
o katerem govorimo. Nadaljnjo 
selekcijo seveda opravijo sami 
trgovci, ki potem naročijo pribli
žno 50% blaga, ki ga prodajajo 

Nada Govekar  j e  zado lžena  med letom. Ostalo polovico opre-
z a  d o k u p  športne  o p r e m e  me pa iščemo in naročamo spro-
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Predsednik skupščine podjetja 
Alpina-Cro j e  še vedno Stjepan Novoselec 

"kviru , priliko, da je v 
bila konference 
da SDo,i skupščina Alpine-Cro, 
to novn ?. P'^Weme, ki tarejo 
ski kjer smo večin-
načrte ''krati spoznam 
podj^jj^ imajo delavci tega 

tate^c ^Gdeva lanskoletne rezul-
sicer da so delovali 
merah napol vojnih raz-
seeii so kljub temu do-
stanio 1® (dobiček, kar glede na 
smaLl- vlada na Hrvaškem 
seveda/n uspeh. K temu j e  
da Ain ^'''Ppnioglo tudi dejstvo, 
••ačunn'"̂ ! kljub temu. da za-
ki zna« ?'''o^ke administracije, 
ških ® mesečno 10.000 nem-
koraki!^ vendarle na vsakem 
Me. ^ svoje podje-
Ziri u , .Alpina-Cro pri Alpini 
jih blaan̂ /® ugodnejših pogo
na počIkA^jP"®^") '  Alpi-
č i l o  in J kakšen mesec na pla-
nistracUe = ^ ^ k e  admi-
tem H "Oblem j e  seveda v 

7n% "^^rajo delavci Alpine-
Plačiin prometa nameniti za 
važno i®^"nov, zato j e  še bolj 
re Ven- "n®jo glede na razme-
pol Ustrezno ponudbo. Na 
tudi v razmere j e  bilo čutiti 
nikov pogovoru družbe-
dainiJ j® poslovodij vseh pro-
šlo dn Hrvaškem, sa j  j e  pri-
vpraA 'zraza tudi marsikakšno 
b i l o  ^ mirnem času ni 
"̂ ročiih nekaterih po-
Ustvari - '"N l^bko poslujejo in 
na dru^^° minimalen dohodek, 
rajda ^e 'n  mestu delujejo sko-
ga ohcf Prav zaradi te-
šlo dr, J® nevarnost, da bi pri-
tepa ^®soglasij, če se ne bodo 

vsi zavedali. 

Naslednji problem, ki se j e  po
javil v zadnjem času, so težnje 
posameznih oblastnih organov 
področij na Hrvaškem, da se 
spremeni lastništvo delov Alpi-
ne-Cro, s tem, da bi večinski 
lastniki postale hrvaške firme. 
Prav zaradi teh razlogov j e  bilo 
sklenjeno, da se sedanja proda
jalna Reka osamosvoji in posta
ne nova firma Lady-stil, samo
stojna firma, kjer naj  bi bili 
družbeniki tako poslovodja, 
ostali zaposleni kot Alpina-Cro. 

Prisotni so govorili tudi o pla
nu za leto 1993 in ugotovili, da j e  
7,5 milijona nemških mark, koli
kor so planirali, da bodo iztržili, 
za sedanje razmere nerealno in 
računajo, da bodo plan dosegli 
55 do 60%. Kljub temu so spreje
li plan, ker naj bi to pomenilo 
stimulacijo, da bi dosegli tak po
slovni izid, da bi lahko v nasled
njih letih dosegli osebne dohod
ke okrog 250 nemških mark. To 
seveda ne bo lahko, vse pa j e  po
vezano tudi z naročanjem, ki naj 
bo dovolj realno, hkrati pa opti
mistično. Težava je  v tem, ker j e  
obutev na Hrvaškem zaradi ca
rinskih dajatev še toliko dražja, 
ob tem pa nastopa niz konku
renčnih firm, tako zasebnih kot 
družbenih, ki blago dobivajo po 
stranskih kanalih in j e  zato lah
ko na trgu tudi cenejša. Vsi sku
paj  se zavedajo teh težav; zave
dajo se tudi, da j e  delovna sila v 
prodajalnah polovično zaposle
na, vendar nočejo govoriti o 
odločnih ukrepih v zvezi z eko
nomskimi viški, sa j  j e  to zelo bo-, 
leče. Govorili so tudi o plačah, ki 
naj  bi se vendarle bližale dejan
ski učinkovitosti. Spoznavajo, 

opreme huda konkurenca 
k v a i j ^ . u v o z a  ali od domačih 
hkrar « proizvajalcev, ki so 
nio n razmeroma poceni. Ve-
dano je konkurenca 
kurm  ̂ zelo huda in da hkrati 

pada. Smo tudi blizu 
Op- vsi prodajalci športne 
kont, ® uvažajo iz Italije, zato j e  
ga io še toliko hujša. Bla-
veni sicer doma tudi dovolj, 
firmah ^ nekaterih domačih 
(Jeie ' imajo sicer lepe mo-
firme gre npr. za 
druge ®nten. Elan, Junior in 

dom'ix^ temu sem s prodajo na 
tržišču zadovoljna, če-

tevno. Stanke vedno bolj zah-
stro liomfrtK zahtevajo pe-
ZavBrf m ustrezne cene. 
nenm se, da se bomo morali 

prilagajati. ' 
usi4u • ^^"esljivo 

Sicer j e  že znano, da j e  obrat 
zalog nekoliko manjši kot j e  pri 
obutvi, vendar smo kljub temu 
lani naredili kar za 66,6 mio to
larjev prometa, ali v skupni 
vrednosti prodaje v maloprodaj
ni mreži 7,4 %. Verjetno letos ta
kih rezultatov ne bo, trudili pa 
se bomo, da bomo čimbolj uspe
šni. 

Nada GOVEKAR 

ne 
Kdor 
more 

da so razmere na posameznih 
delih Hrvaške zelo različne, zato 
so se dogovorili, da bodo osnova
li skupino petih družabnikov, ki 
bodo pripravili ustrezna merila 
za nagrajevanje in ob tem upo
števali področne značilnosti. 
Upajo, da bo novi sistem bolj sti
mulativen, kot j e  sedanji in da 
bodo hkrati, ko bo nekdo nagra
jen po učinku, upoštevali tudi te
žavnost razmer, v katerih posa
mezne prodajalne poslujejo. 

Nejko PODOBNIK 

v Šentvidu 
j e  prodajalna 

že dvajset  let 

Poslovodkin ja  proda
j a l n e  v Šentv idu  BREDA 
MIKEC, s e  j e  str in ja la  s 
t e m i  n a v e d b a m i ,  s tem,  
d a  j e  š e  p o s e b e j  poudar i la  
i z redno  p o m a n j k a n j e  
prostora v proda ja ln i  i n  
skladišču.  Prav tako  b i  o b  
20-letnici, k i  j o  p r a z n u j e 
j o  letos, l a h k o  uredi l i  iz
ložbe,  s a j  s e d a j  s a m i  za
posleni  u r e j a j o  kot  v e d o  
i n  znajo.  

K a r  z a d e v a  ponudbo,  j e  
k a r  dobra  (tako ž e n s k a  
k o t  moška),  m a n j k a  p a  
otroške obutve.  Se poseb
n o  l j u d j e  iščejo obutev  z 
u s n j e n i m i  podplati.  Sicer 
p a  j e  n a  p r v e m  m e s t u  
kvaliteta i n  cene.  

»Mislim, d a  j e  naša  proda ja lna  k a r  d o b r o  založena,« j e  
poveda la  proda ja lka  A r k o  Dragica, k i  v t e j  prodaja ln i  d e l a  
ž e  o d  vsega  začetka. 

»Promet j e  g lede  n a  r a z m e r e  v d r u ž b i  še  k a r  dober, 
k l j u b  temu,  d a  s e  pozna,  d a  j e  n a  n a š e m  o b m o č j u  m a n j  pre
b iva lcev  i z  j u ž n i h  predelov  n e k d a n j e  Jugoslavi je,  tako d a  j e  
p r o m e t  tud i  zaradi  tega n e k o l i k o  n i ž j i .  Ce govor imo o naš i  
p o n u d b i ,  b i  povedala,  d a  pogrešamo o b u t e v  z u s n j e n i m i  
podplati,  prav  tako  p a  n i  d o v o l j  otroške obutve.  Problem šte
v i l k a  e n a  p a  j e  s e v e d a  prostor, k i  g a  j e  premalo.  Prodajalna 
j e  res  m a j h n a ,  p r a v  tako  n i  d o v o l j  skladiščnega prostora, ta
k o  d a  j e  obutev  na ložena  k a r  v prodaja ln i ,  k a r  ovira  normal
n o  strežbo i n  d e l o  v prodaja ln i  sami .  K l j u b  t e m u  s o  l j u d j e  
k a r  potrpežl j iv i ,  n a  k a r  m o r d a  v p l i v a  tud i  dejstvo, d a  i m a m o  
p r e c e j  s ta ln ih  strank, k i  r a z u m e j o  n a š e  težave, sicer b i  s e  
m a r s i k d o  v taki  gneči  obrni l  i n  odšel.  Moram p a  reči, d a  n e 
kater i  pr iha ja jo,  i n  sicer kot  v p r v o  proda ja lno  A lp ine,  s e  po
z a n i m a j o  z a  obutev  i n  cene,  p o t e m  pravi jo,  g r e m o  še  v d r u g e  
prodaja lne.  Nekateri  s e  vrnejo,  d r u g i  p a  tud i  ne.  K l j u b  kr iz i  
j e  proda ja lna  očitno uspešna,  s a j  j e  t renutno  n a  5. m e s t u  p o  
p r o m e t u  v naš i  m a l o p r o d a j n i  mrež i .  

N e j k o  PODOBNIK 

i 
Značilnost proda ja lne  v Šentv idu  j e  p r e m a l o  prostora, p a  
k l j u b  t e m u  dosega jo  dobre  u s p e h e  
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Dfi vemo 

Aktualni  intervju 

Prvič pod  blagovno znamko Simona 

Pogovarjamo se z vod jem komerciale modne 
obutve Franci j e m  Kavčičem. 

Delo-življenje: 
Kakšen j e  bil vaš namen potovanja na Nizozemsko? 
Franci Kavčič: 
Predvsem se j e  bilo treba pogovoriti z našim dosedanjim kup

cem za nadaljnje poslovanje zlasti za sezono pomlad—poletje 1994. 
Naš kupec od nas kupuje brizgano obutev in jo prodaja na Nizozem
sko oz. v Nemčijo. S partnerjem sodelujemo tako, da razvijemo ko
lekcijo na podlagi njegovih želja. Zaenkrat prodajamo samo moško 
obutev. Lani smo preko tega kupca prodali 30.000 parov, letos pa se 
obeta prodaja 70.000 parov dveh vrst brizgane obutve. Trenutno ima
mo že naročila za 30.000 parov obutve. Pri tem naj  omenim, da je  še 
sreča, da smo se za cene dogovorili v guldnih in ne v lirah, kot prej
šnja  leta, ker bi sicer precej izgubili. Pa še to; prej smo izvažali pre
ko Italije, letos pa bomo temu kupcu izvažali direktno. 

Kar zadeva kupca na Nizozemskem, lahko povem še to, da bo
mo šli v popravek kolekcije, s tem, da bomo nekoliko izboljšali obu
tev (konkretno gre za steljko). 

Delo-življenje: 
Prav gotovo j e  veliko odvisno od pravilnih usmeritev, kajne? 

Franci Kavčič: 
Da, sejma v Bologni in v Diisseldorfu sta potrdila pravilnost na

ših usmeritev. Naj povem, da j e  povsod vidno veliko ženskih nizkih 
pa tudi ženskih gležnjarjev, medtem ko skoraj ni videti škornjev. 
Očitno pa se tudi vrača moda platojev (ki j e  bila več let nazaj), kar 
bomo morali upoštevati tudi pri izdelavi obutve za prihodnje sezone. 

Delo-življenje: 
Kakšni so vaši načrti v prihodnje? 
Franci Kavčič: 
Leto nazaj smo se odločili, da na Zahod čim več kvalitetne mod

ne obutve prodajamo pod lastnim imenom. To nam kar uspeva, s a j  
smo že zbrali preko 20.000 parov naročil. Tako bomo še nadaljevali; 
povezali smo se z našimi agenti in distributerji po svetu in okrepili 
bomo marketinško raziskovanje. Skupaj s partnerji bomo pripravili 
kolekcijo, ki bo ustrezala modnim težnjam, izdelana iz kakovostnih 
materialov in ponujena po primernih cenah. 

Trenutno imamo že naročila za francosko in nemško tržišče, 
Švico in Rusko federacijo. Letos bomo kvalitetno modno obutev pr
vič prodajali pod blagovno znamko Simona. Ponudili bomo pet grup 
obutve, kar j e  sicer za res kvalitetno ponudbo premalo. Za domači 
trg bo ponudba seveda širša. 

Delo-življenje: 
Boste prodajo še širili? 
Franci Kavčič: 
Ponudbo smo poslali tudi skandinavskim državam in upamo, da 

bo k a j  odziva. Vemo, da se ni možno uveljaviti kar takoj in da to lah
ko traja več let; vendar smo prve kanale odkrili. 

Kot že rečeno, pa j e  najpomembnejše, da imamo ustrezno ko
lekcijo, kakovostno izdelavo in sprejemljive cene. 

Nejko PODOBNIK 

k « d f o v / k e  
n o v i c e  

V mesecu  m a r c u  s e  j e  na
dal jevalo  bol j  »sušno« obdob
j e  tako  pri zaposlovanju kot  
pri  prenehanj ih  delovnih 

razmeri j ,  s a j  s o  z delom pri
čeli le  š t i r j e  delavci, delovno 
r a z m e r j e  p a  j e  prekinila sa
m o  e n a  delavka.  

Delovno r a z m e r j e  s o  na
stopili v oddelkih v Žireh; 
pripravnica Mojca Poljanec 
ter  delavci v neposredni pro
izvodnji:  Vo jko  Erznožnik, 
A l e š  Peternel j  in Štefan Ma
vri .  

Z delom p a  j e  prenehala 
proda ja lka  S o n j a  Lombar iz 
prodajalne Škof j a Loka L 

I r m a  DOLENEC 

S sestanka s št ipendisti  

Največja blokada razvoja je prevlada rutinskega dela. 
I. Mayer 

Da bi premagali konkurenco, morate г napadom nadalje
vati tudi potem, ko se poškoduje njeno obrobje. 

Miyamato Musashi 

Če želimo ameriški, evropski ali azijski trg, moramo po
znati njihovo kulturo, institucije in načine poslovanja. 

Philip Kotler 

Uredništvo 

Uspešna srečanja  i n  naročan je  j e  organiz irala  n a š a  grosi-
st ična p r o d a j a  
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Prei imenovanje ulic dorečeno 
j a v n e  razprave  o 

rgL f"®novanju u l ic  v Zi-
L . J® bi lo  v l o ž e n i h  š e  n e -
gov p i s n i h  predlo-
ijL K r a j e v n a  k o m i s i j a  
odinv?, pretehtala i n  s e  

®cila z a  deset  novosti.  
XXXI.  d i v i z i j e  s e  

Ul^gmenuje v pet  n o v i h  

dn ^ g a  osvoboditve  
2 ^^8 Loška cesta; 

• Od Trga osvoboditve  
'^'ostu č e z  Soro: Job-

cesta; 
K m o s t u  čez  Soro d o  

z Logaško  Staro-
ovska cesta; 

dn križ išča z Logaško 
^ojnice Idrijska ce-

i t n '  ^^"Pina h i š  s e  pre-
^ u j e  v Na Studencu. 

s t ^ ® ' ™ e n u j e  s e  tud i  Ce-
Jurišnega bata l jona:  

6. Dobračevska ulica s e  
poda l j ša  d o  Zupana  i n  
ostane p r i  t e m  i m e n u ;  

7. preostali  d e l  d o b i  
i m e  Pod griči. 

8. Trg osvoboditve  s e  
p r e i m e n u j e  v Trg svobo
de. 

9. Pod Žirk  s e  poprav i  v 
Pod Žirkom. 

10. Pot talcev s e  pre
i m e n u j e  v Pot v Gorope-
ke. 

Stanovalci  Partizanske 
ceste s o  s e  v a n k e t a h  
opredel i l i  z a  to, d a  seda
n j e  i m e  ostane.  Sicer p a  
s o  ti predlogi  z n a š e  stra
n i  d o k o n č n i  i n  s e  kot  tak i  
p o s r e d u j e j o  občinski  k o 
mis i j i .  

V s e m  ž a l  n i  b i l o  m o g o 
č e  ustreči.  

Miha NAGLIC 

izidu knjige 
Jožeta Peternelja 

Gub; 
eve brigade 4A 

Or, 
•Bi Jože, 

boS Ti napisal že naslednjo knjigo, ko jaz Se vedno 

i n  Tflffl 

® le 5e Y spominu najbližnjih. 

_ —esetih letih je Jože Petemelj  z najveSjo mero srčnosti 

® 2/3.1995 

ekorj 

skupaj revnega pisma. He bom Ti obrazlagal 

Sgj J®® bilo vmes, kaj bi Se s tem izgubljal čas. 

jg enkrat povem - in brez gentelmenskih poklonov -

јд branje "Štirideset let pozneje" izjemno pritegnilo 

lij, ^ ^®JiEO skoraj na en mah prebral, če sem prav razumel 

epopeja veličastnih zmag orožja in sile moči 

Beneralov in vojskovodij, temveč pretresljiva, a žal 

,'^'Gnična pripoved o stiski in bolečini, obupu in kesanju 

'^^bogljenih ljudi, ki jih je vojni vihar neusmiljeno 

tisočero čeri zlobe, pohlepa, maščevanja in 

80 človeških zveri. To je doživeta zgodba ljudi, ki 

svoje odrešenje tudi po krivih potih v temi razuma 

ko ^^"^lovečenega okolja. To je žalostinka nesrečnemu času, 

®®вВ1 ki so verjeli v neuresničljive ideje in ubogali 

Se **^^® umirali prav tako kot oni, ki so dvomili in 
g^^zoperstavljali. 

Je toliko solza in požganih domačij, toliko posameznih 

80 grobov, da je bilo potrebnih štirideset let, da 

ђ, sramu in globoko v duši zakopane razjede potemnela 

ЦЈ odličja. Štirideset let je bilo potrebnih, da se je spet 

spregovorilo imena, ki so zaradi groženj in strahu 
/ ^ ®  le še 

^ Stirides 
Pj, ^^Stenja v svoji knjigi spregovoril o teh ljudeh in dogodkih, 

®°d°bBikom in tistim, ki se bodo šele naučili 

si napisal pretresljivo kroniko gorja in vojnih grozot, •̂̂OVegV-« v 
zmot in razočaranj. In s pripovedno močjo antične 

v si predstavil dve materi v črnem z vso človeško 
ki je hkrati odločen poziv proti nasilju. 

g ® ̂ etvaril si veliko delo in hvala Ti. 

Prisrčnimi pozdravi Tebi in Ančki 

^ebnj  

Dela p r i  g r a d n j i  zdravstvenega d o m a  l e p o  n a p r e d u j e j o  

K a j  so povedali žirovski upokojenci 

Smo sposobni zgraditi 
»socialni dom« 

Društvo upokojencev Žiri j e  s 
svojimi 900 člani eno najmočnej
ših društev v kraju. Čeprav se j e  
občnega zbora udeležilo le dobra 
četrtina članov, j e  bila vseeno 
dvorana Partizana skoraj pre
majhna za vse, ter v prihodnje 
mislijo na kakšen večji prostor. 

Sedanji upokojenci so vsa po
vojna leta v škodo svojih oseb
nih dohodkov vlagali ogromna 
finančna sredstva v gospodarski 
razvoj cele države in prispevke 
v pokojninski sklad, da si j e  tudi 
iz tega sklada lahko izposojeva-
la država in katera sredstva še 
niso vrnjena pokojninskemu 
skladu. Še danes lahko prizna
mo, da so vložili ogromna sred
stva v socialni razvoj novonasta-
jajoče družbe, sedaj pa bi mladi 
radi rekli, »pojdi« upokojenec, 
da ne boš s svojimi prejemki za
jedal nas mlade. 

Društvo upokojencev Žiri j e  
preteklo leto organiziralo veliko 
število izletov. Tako so se več
krat podali peš v okoliško hribo
vje, nekaj j e  bilo piknikov, izleti 
z avtobusi po naši domovini, z 
avtobusi v neznano z družabnim 
srečanjem in obisk kulturnih 
prireditev z avtobusom (gleda
lišče). 

Moški in ženski balinarski 
ekipi sta imeli med letom večje 
število meddruštvenih tekmo

vanj in turnirjev za prehodni po
kal. 

V domu upokojencev so imeli 
ob zimskih večerih enkrat te
densko delovno srečanje kle-
kljaric in klekljarjev. Udeležili 
so se tudi klekljarskega festiva
la v Idriji, ki ga bodo tudi letos 
ponovili. 

Socialna služba Krajevne 
skupnosti Žiri resno razmišlja o 
potrebi socialnega doma v Kra
jevni skupnosti Ziri. Tak social
ni dom naj  bi imela vsaka obči
na in večji kraji. Socialni dom 
za ostarele in onemogle krajane 
naj  bi imel v Žireh kapaciteto za 
50 oskrbovancev, kot nekakšno 
pomožno bolnico, k jer  naj  bi 
imeli oskrbovanci ustrezno po
trebno socialno nego in prehra
no. Kuhinja pa naj  bi omogočala 
prehrano tudi tistim onemoglim 
krajanom, ki jim ni potrebna ne
ga v domu in z možnostjo dosta
ve in odnos kosila oziroma vsa j  
enega toplega obroka na dom. 

Ivan REVEN 

j e  »DELO-ZrVUENJE 
glasi lo  A l p i n e  Žiri. 
Ureja  g a  uredn išk i  odbor :  
J a n a  Erznožnik,  Bogo Fi-
lipič, Helena  Kavčič, 
Slavko Kristan, Tat jana  
Pirnat, Si lva Pivk, N e j k o  
Podobnik  — g lavn i  i n  o d 
govorn i  uredn ik .  
Naklada:  2.000 izvodov.  
Fotograf i ja:  Brigita Z e m -
Ijarič. 
Tisk:  Gorenjsk i  t i sk  
K r a n j .  
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Lastninjenje 
bomo opravili 
premišljeno i n  

načrtno 
Pot v preobrazbo družbe

n e  lastnine, ki  j o  nakazuje  
naslov, j e  seveda tudi v skla
du z Zakonom o lastninskem 
preoblikovanju, ki zelo na
tančno določa posamezne 
dejavnosti in tudi roke za iz
vedbo. Vendar v a s  želim kot 
upravičence tudi v imenu ko
misi je  za pripravo programa 
lastninskega preoblikovanja 
sproti obveščati o novostih 
in doseženem na  tem po
membnem področju. 

K e r  j e  okrog lastninjenja  
vel iko govorjenja  i n  p isanja  
o razn ih  zlorabah i n  k r a j a h  
p o  družben ih  podjetj ih,  že
l i m  bralcem, k i  so v g lavnem 
vs i  tudi  upravičenci d o  last
n i n e  Alpine,  v i m e n u  DS, k i  
j e  še  v e d n o  najv iš j i  organ 
upravl janja,  zagotoviti, d a  
tega pri  n a s  n e  bo. 

Pri zakonodaji š e  vedno 
čakamo na  metodologijo za 
pripravo otvoritvene bilance, 
ki s e  seda j  preizkuša na  sed
mih vzorčnih podjetj ih in 
n a j  b i  b i la  sprejeta d o  konca 

Predsednik delavskega sveta 
podjet ja  Zoran Kopač 

ČRNA PIKA 

Malokdaj j e  n a  pločniku s a m o  toliko avtomobilov, res p a  je, 
d a  j e  treba to vprašanje  reševati zelo preudarno 

marca. Z n j o  n a j  bi s e  zago
tovilo realno vrednotenje 
premoženja podjetja.  Čeprav 
j e  delovni osnutek metodolo
g i j e  zaupno gradivo, strokov
njak i  že opozarjajo, da bo, če 
bo sprejeta, postavila »cene« 
podjeti j  20% v i š j e  kot izhaja  
iz knjigovodskih podatkov. 
To j e  neugodno in precej 
s labše kot smo računali do
slej .  Zanimivo j e  današnje  
stališče enega od sestavljal-
cev zakona, Janka  Deželaka, 
n a j  »država« ne bi z metodo
logijo preveč navi jala cen in 
da  bi bilo za notranji odkup 
primernejši  50% in n e  25% 
popust. To bi bilo tudi za nas  
razveseljivo, v resnici p a  so 
že napovedane nekatere 
spremembe zakona. 

Postopek lastninskega 
preoblikovanja bi lahko raz
delili v grobem na štiri faze  
in sicer: 

— faza  predpriprav, 
— faza  priprave in spreje

m a  programa lastninskega 
preoblikovanja, 

— izvedbo programa in 
akt, 

— vpis  v sodni register. 
V fazi  predpriprav smo 

preučili možnosti kombinaci
j e  različnih načinov lastni
n jenja,  z upoštevanjem raz
mer v podjetju. Ugotovili 
smo, da  ni potrebe po organi
zacijskem prestrukturira
nju,  izločili bomo le nekatera 
poslovno nepotrebna sred
stva.  V to fazo lahko štejemo 
tudi uskladitev nekaterih 
lastninskih razmerij  in 
spremljanje  zahtev za zava
rovanje pravic bivših lastni
kov, ki so tudi že bile vlože
ne pri pristojnih občinskih 
organih. 

Zakon n a s  obvezuje,  d a  ga  
izpe l jemo d o  5. j u n i j a  1994; 
p o  tem roku  b i  podjet je  sicer 
prešlo v last državnega skla
da.  

Faza priprave in sprejema 
programa lastninskega pre
oblikovanja, ki j e  z uredbo, 
ki j e  že izšla, natančno dolo
čena, znane pa  so seda j  tudi 
izvedbe različnih načinov, 
k a r  iz samega zakona ni bilo 
razvidno. Komisija j e  po več 
sestankih mnenja, da  j e  za 
n a s  najugodnejša  interna 
razdelitev delnic, v kombi
naci j i  z notranjim  o d k u p o m  
delnic.  Naj samo na  kratko 
ponovim, k a j  to pomeni. In
terno lahko razdelimo 20% 
delnic zaposlenim, bivšim 
zaposlenim in upokojencem, 
v zameno za lastniške certi
fikate, ki j ih bomo prejeli 
kot državljani. Zaposleni 
imajo možnost presežek cer

tifikatov uporabiti za notra
n j i  odkup, za katerega se 
lahko predvidi 40% družbe
nega kapitala. Na notranji 
odkup j e  25% popust. Kot 
ver jetno že veste, j e  obvezno 
ostalih 40% vrednosti prene
sti na državne sklade. 

Kot sem že napisal, š e  ne 
vemo, kolikšna bo vrednost 
našega podjetja, ki  (kot vidi
te), niti ni naše. Zaenkrat še 
preračunavamo razne vari
ante s knjigovodsko vred
nostjo, s katero s e  nam ra
čun kar  izide. Številk ne 
bom navajal,  ker  v nekaterih 
lastninskih kombinacijah 
v e l j a j o  kot poslovna skriv
nost. Seveda bomo, ko bo 
program sprejel  delavski 
svet, o v s e m  podrobno obve
stili v s e  zaposlene i n  ostale 
upravičence i n  j i h  povabil i  k 
sodelovanju.  To tudi zahteva 
sam zakon. Ko pa  program 
potrdi š e  Agencija za pre
strukturiranje gospodarstva, 
s e  privatizacijski postopek 
že formalno začne in pride
mo v tret jo fazo. 

Izvedba programa lastnin
skega  preoblikovanja pome
ni dejansko tehnično realiza
cijo programa, z zbiranjem 
certifikatov in prenosom del
nic oziroma začasnic na 
sklade. Pripravi s e  a k t  o last
ninskem preoblikovanju, ki 
že ima značilnosti bodočega 
statuta delniške družbe, ki 
g a  spet  sprejme delavski 
svet. Po koncu te faze  s e  spet 
zaprosi za soglas je  Agencijo, 
k a r  pomeni dovoljenje za 
vpis  v sodni register. Pro
gram j e  z vpisom izveden in 
ima konstitutiven pomen. 
Delniška družba j e  ustano
vl jena.  

Zakon predvsem poudarja 
lastninsko preoblikovanje, 
kar  pomeni, da s e  državna 
ali druga oblika j avne  lastni
ne spremeni v lastništvo 
znanih lastnikov. Končni cilj 
p a  j e  gotovo privatizacija, ki 
pa  pomeni privatno lastnino. 
Ze v članku v januarski  šte
vilki sem zapisal, da  bo si
stem zasebne lastnine dal 
nove motive za bol jše  delo in 
gospodarjenje, urednik pa 
mu j e  dal naslov »Kot lastni
ki bomo poslovali bolje«. 

Mislim, d a  s a m a  postavi
tev lastnikov z a  bol jše  poslo
v a n j e  n e  b o  dovolj.  Po za
k l jučenem lastninskem pre
obl ikovanju  b o  potrebno 
uvel javit i  zahteve i n  hotenja 
lastnikov za preoblikovanje 
Alpine,  tako v v o d e n j u  kot 
tudi  uprav l jan ju  (ne več  sa
moupravl janju) .  

Zoran KOPAČ 


